水稻病毒:

属理学与分子鉅物学

RICE VIRUS: PATHOLOGY AND MOLECULAR BIOLOGY

谢 联 辉 著

福建科学技术出版社

病理学与分子生物学

RICE VIRUS: PATHOLOGY AND MOLECULAR BIOLOGY 谢联辉 著

福建科学技术出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

水稻病毒:病理学与分子生物学/谢联辉著.一福州:福建科学技术出版社,2001.10

ISBN 7-5335-1904-3

I. 水··· I. 谢··· II. 水稻-植物病毒病-研究 -文集 IV. S435. 111. 4-53

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2001) 第 066009 号

书 名 水稻病毒・病理学与分子生物学

作 者 谢联辉

出版发行 福建科学技术出版社 (福州市东水路 76 号, 邮编 350001)

经 销 各地新华书店

排 版 福建科学技术出版社照排室

印 刷 福建地质印刷厂

开 本 787 毫米×1092 毫米 1/16

印 张 30

字 数 701 千字

版 次 2001年10月第1版

印 次 2001年10月第1次印刷

卸数 1-1 200

书 号 ISBN 7-5335-1904-3/S・241

定 价 48.00元

书中如有印装质量问题,可直接向本社调换

我的科研兴趣始自大学三年级(1957),当时有幸被分配到省外的一个地方国营农场进行 为期3个月的生产实习。在按实习大纲要求,并以技术员助手身份参加水稻生产、管理的过 程中,遇到的一个突出问题就是稻瘟病。那些成片的水稻,虽然经过了严格的种子消毒,以 及生长期中多次喷药,但仍然发病严重,几乎所有品种都不能幸免。期间,我注意到,在同 一品种、同一病田中总能找到一些完全没有发病的健康植株,这些健株往往是长在耙地不平 而露出水面的较高土块上,或是施肥不匀的长势"较差"(叶不披、色不黑)的稻株。这个现 象似可说明在水稻栽培和田间管理过程如能做到适度控水、控肥,让植株长势适中,则有可 能达到控瘟的效果,此外,我不得不怀疑自己所学的,也就是一些教材所写的有关此病防治 的提法——"以消灭菌源为前提,以选用抗病品种为基础,以耕作防治为中心,以喷瓶药剂 为保证"---的可靠性和科学性。很明显,稻瘟病菌越冬易、来源多、传播快、发病(面)广, 要彻底消灭很不现实; 选用抗病品种无疑是最经济有效的, 但当时抗病品种不多, 能抗病又 高产的更少,且多数抗病品种易受气候、土壤和肥水条件左右;耕作防治牵涉面广,针对性 差,喷施药剂问题更大,一是当时所用农药西力生、赛力散均系剧毒有机汞剂,二是早稻保 穗施药关键时期均系南方雨季,难以实施。针对这些问题,结合农民生产经验和自己亲身感 受,我写了《试论水稻的抗瘟性问题》(即后来的《论稻瘟的免疫》),提出"栽培免疫是迅速 解决当前稻瘟问题的主要途径",此文后被收入我国第一本《植物免疫学》统编教材中的第九 章 (农业出版社出版,1961)。20世纪 60~70年代我有两次(各3年)长驻农村参与水稻生 产的机会,充分运用这一"栽培免疫"理论,取得了很大的成功,既节省了农药、劳力成本, 又确保了水稻丰收。特别是稻瘟病大发生的1971年,整个三明地区损失严重,而我们驻扎管 理的整个大队(110多公顷)在不施或很少施用农药的情况下,却被摘去了历史上的"稻瘟病 窝"帽子,获得了空前的高产,引起了附近数县农民的关注。

20世纪50~60年代生产上的另一突出问题是小麦秆锈病,在福建仅1950~1965年,就大发生过5次,其中1958年为大流行年,重者颗粒无收,轻者减产4~5成。于是我主动参加了这项研究,搞了许多田间调查和品种抗性鉴定。根据当时的普遍看法是小麦秆锈病菌在福建不能越夏,在东北(春麦区)不能越冬,福建沿海是主要越多区,越冬菌源于每年3~4月随东南风经闽北一江西一浙江一淮南一淮北一胶东一东北麦区。这样,只要找到越冬基地,使其南下的越夏菌原难以立足,就有可能解决我国小麦秆锈病问题。问题是:越冬基地在哪里?通过1959~1960年、1963~1965年的实地调查,发现福建最早发病的地区既不是在福建最南部的几乎无冬的诏安,也不是在福建南部的基本无冬的漳州、泉州,而是在福建中部的靠近福州的莆田。其主要原因是这里有极早播的"八月麦"(年糕麦),这些麦田往往于10底

至11月初即有发病中心,至12月上中旬已普遍发生。莆田以南地区虽气候暖湿,更加有利发病,但因播期明显推迟,南下菌原未有合适的寄主。因此,我提出不种"八月麦",以切断菌原越冬桥梁的设想,得到了当地领导的支持,并付诸实施。从1967年后,30多年来我国小麦秆锈病未出现大面积流行,而福建省也未见有损产量的小麦秆锈病,特别是近10年来,此病已几无踪迹。

20 世纪 60~70 年代,水稻病毒病肆虐我国南方稻区,给水稻生产造成严重威胁。为了对付这类病害,我国先后成立了华东地区水稻病毒性矮缩病协作组和全国水稻病毒病科研协作组,在有关部门的支持和老一辈植病学家的指导下,大家齐心协力,取得了很大的成绩。

我于 1972 年开始从事水稻病毒病的研究,并积极参加了一年一度 (1972~1979) 的全国水稻病毒科研协作会议,每次会议都能得到许多老先生和同行的鼓励、教诲和帮助,确实获益不小。自 1973 年以来,我和我的课题组及研究生们,前后深入我国南北稻区的 22 个省(市、区)和福建的 63 个县(市、区),开展了水稻病毒病的系统调查和研究,取得了如下主要成绩:

- 1. 通过病原鉴定和病原生物学-病毒病理学研究,弄清了我国发生的水稻病毒有 10 种,其中水稻簇矮病毒 (RBSV) 是一种新病毒,水稻齿矮病毒 (RRSV)、水稻东格鲁球状病毒 (RTSV)和水稻东格鲁杆状病毒 (RTBV)系中国新记录,并发现二点黑尾叶蝉 (Nephotettix virescens)是水稻矮缩病毒 (RDV)的一种新介体。
- 2. 弄清了上述 10 种病毒在我国的地理分布和几种主要病毒病害的流行特点,建立了可于发病前 40~50 天和 90~100 天针对国内两种经济损失最大病毒 [RDV 和水稻暂黄病毒(RTYV)]的监测体系,从而使监测工作直接为病害综合防治服务。这一结果已被国家农业部采纳作为全国县级中心测报站推广使用。
- 3. 确立了水稻病毒病的一个实用的监控技术对策——结合病情预测,坚持抗、避、除、治的"四字原则"。其中仅抗性品种即鉴定出抗病、抗虫品种和抗源材料 25 个。

这些成绩,尤其是对我国水稻病毒病理学的系统研究,和RBSV及RDV新介体的发现,为国内外同行所关注,前后三次应邀参加国际学术会议作特邀报告(其中两次被选为会议主席),有关论文被ICTV和VIDE数据库及多种病毒学、植物病理学专著、教科书及重要学术刊物引用,获得了多项科技成果,产生了重要的社会影响和经济效益。

- 4. 近年来,我们主要集中在水稻条纹病毒 (RSV)、水稻草矮病毒 (RGSV) 和 RDV 的 分子生物学特性研究上。先后完成 RSV 和 RGSV 的部分基因组全序列分析,对 CP、SP 基因 功能和表达调控有了比较深入的研究;比较全面系统地研究了我国 RSV 的分子演化及其与寄主水稻和介体灰飞虱的互作关系;培育出抗 RDV、RGSV 和 RSV 的转基因工程水稻,部分植株表现高抗,且单株后代抗性遗传稳定。
 - 5. 推动了学科博士点和博士后流动站的建设,培养了一批高层次人才。

21世纪是科学技术突飞猛进的世纪,是人与自然不断协调的世纪,在农业生产和经济建设中新的问题将层出不穷,只有不断学习,积极探索,才能跟上时代的需要。

本书收集的论文,基本上反映了我和我的课题组及研究生们近30年来有关水稻病毒病理学与分子生物学的研究工作。本书的出版是应学校党政领导的盛情邀约,作为田校65周年华诞的一个纪念。几十年来,在我的教学与科研工作中,始终得到各级党政领导的关怀与支持,

以及校内外老前辈和同行的鼓励与帮助;在本书编辑出版过程中,福建农林大学学报编辑部 蒋元霖副编审等许多同志做了大量工作,谨此一并致以衷心的感谢!

谢联辉 2001年9月1日

PREFACE

It is in my college junior year in 1957 that I developed an interest on scientific researches from the time when I had a field practice for three months in a local government-owned farm. During that time, I participated in the work as a technical assistant, and met an important problem, rice blast. In a very large area, almost all varieties of rice suffered from this disease though there were strict seed-sterilization and several sprays of fungicides during rice growth. I noticed, however, that there were some rice plants free of disease as these plants were almost grown on some patches with higher soil level due to uneven plow, or that received less fertilizer growing relatively poor (light green, and straight leave). These phenomenons indicated that it might be possible to control rice blast by applying a good management of water and fertilizer usage during rice growth in a field. Meanwhile I had to question what I had learned about the control of rice blast, which was described in some textbooks. I wondered if there was scientific standing and real practical application in terms of the strategies: "To eliminate pathogen sources as a prerequisite, to use resistant varieties as a basis, to have good farming practice as a foundation, and to spray chemicals as a supplement. "It was apparent that rice blast pathogen was easy to go over winter, spread fast and the disease normally occurred in a large scale of fields. Therefore, it was impossible to control this disease completely. Of course, the most effective and economic way is to use resistant varieties for disease control. However, there were then not many varieties available, and even fewer varieties with resistant and high yield, of which the majority was easily affected by climate, soil condition, and water and fertilizer management. In terms of farming practice, it covered so many factors that it was hard to find which factor was more useful. In terms of chemical control, it had a lot more problems, such as the chemicals Ceresan (Ethylmercuric chloride, EMC) and Agrosan (Phenylmer-curicacetate, PMA) that are organic compound of mercury. Not only were they very toxic, but also were there little effect for preventing rice heads from infection due to raining season in the south. Upon these problems, and in combined farmer's experience with my knowledge, I wrote a paper "Opinions on current problems of rice blast"i. e. later "The immune to rice blast". In which, I proposed, "It was main approach to control rice blast by using good cultivation management." This paper was later published in the nationwide-adapted textbook (National Agriculture Press, 1961). In 1960-1970's, I had twice opportunities to work in countryside for three years each. By applying "the immune from field practice" theory, we were very

PREFACE

successful in control of this disease, i. e. not only did it reduce pesticide usage and labor costs, but also did it guaranty a great harvest. Especially in 1971, rice blast caused severe losses in the whole Sanmin city, Fujian, China, except the village where I lived because the application of my theory. We had a historical high yield harvest with a little usage of fungicides, and got rid of the nickname of "rice blast village", and caught farmers' attention in several neighbor counties.

In the 1950-60's, another key problem was wheat rust. During 1950-1965, the disease had been epidemic for 5 times, especially, in 1958, it caused 40% - 50% yield reduction, and some even up to 100%. Therefore, I participated in the research, working on field investigation and screening for resistant varieties. There was a popular hypothesis that wheat rust fungi did not go through summer in Fujian, and winter in Northeast (Spring wheat), but survived along the coast of Fujian during winter. During March to April, the pathogen source then spread from Northern Fujian to Jiangxi province then further north to Zhejiang province, Huainan, Huaibei, Jiaodong, and finally reach to wheat growth region in Northeast of China. Therefore if we could find out where the pathogen survived during the winter in Fujian, and eradicate the resource for its surviving, we would be able to solve the wheat rust problems. After field investigations in 1959-1960 and 1963-1966, we found that the disease did not occur first in the so-called no winter county Shaoan, and in almost no winter cities, Zhangzhou, and Qunzhou, but in the Central Putian city near Fuzhou. The main reason was that there was early growing cultivar called as "August Wheat", and initial disease center appeared in the end of October to early November, and the pathogen spread out in December. In the region to the South of Putian, though it was warm with high humidity favored by the pathogen, the pathogen didn't have host plants because of late sowing of wheat. Therefore, I proposed that it is essential to cut off the pathogen winter source by stopping growth of "August Wheat", and which was carried out with official support. Since 1967, the wheat rust has not been epidemic for more than 30 years, and caused little yield loss in Fujian, especially in recent 10 years.

In the 1960-1970's, rice virus disease were widely spread in the south China, causing severe losses of rice production. To control these diseases, we organized a workshop research on rice dwarf in eastern China, and nation-wide collaboration research on rice virus diseases. With official support and the guidance of pioneer plant pathologists, we coordinated our efforts, and achieved our primary goals.

I began my research on rice virus diseases in 1972. I actively participated annual conference of nation-wide collaboration research on rice virus diseases in 1972—1979. Each meeting, I benefited a lot from many pioneers, including their encouragement, support and instructions for my career goals. Since 1973, our research group has systemically conducted investigation and researches on rice virus diseases, which covered 22 provinces of rice growing area in China, and 63 counties in Fujian province. Our results are as following:

- 1. Being conducted research on identification and biological characterization of rice viruses, we identified 10 kinds of rice viruses in China, one of them, Rice bunchy stunt virus (RBSV) was a new virus in the world, and Rice ragged stunt virus (RRSV) and Rice tungro spherical virus (RTSV) were new records in China, and leafhopper (Nephotettix virescens) was a new vector for Rice drawf virus (RDV).
- 2. Found out the distribution of the above-mentioned 10 kinds of viruses and their epidemic characteristics of some important viruses, in addition, established monitoring systems for 40-50 days, and 90-100 days, respectively, before the occurrence of these virus diseases, which greatly assisted the integrated management of these virus diseases, and was adopted by Agriculture Ministry for the usage of all county forecasting centers.
- 3. Set up a practical monitoring protocol that emphasizes on resistance, escape, eradication, and control- "Four word rules" in combined with disease forecasting. Just on screening for resistance, we identified 25 virus-resistant or insect-resistant varieties.

All these results, especially our systemic research on the pathology of rice viruses, and the new discoveries of RBSV and a new vector of RDV, caught an attention of colleagues in the world. I was invited to attend international conferences for keynote speaking for three times, two of which I was appointed as a chair of the meetings. Our papers were cited by ICTV and VIDE databases, and several virology and plant pathology journals, and some other professional Journals or textbooks. We, therefore, were granted several scientific awards. It was also so important that our results generated a great social impact and economic benefits.

- 4. In recent years, we focus on molecular biology of *Rice stripe virus* (RSV), *Rice grassy stunt virus* (RGSV) and RDV. We sequenced major parts of RSV and RGSV genomes, and conducted extensive research on gene expression, regulation and function of CP and SP genes of these viruses, and extensive research on the molecular evolution of RSV, the interactions between virus and host, and between virus and vector. We also generated RDV, RGSV and RSV transgenic rice plants; some of them were resistant, and stable in subsequent generations.
- 5. Our research achievements strengthened our authorization for Ph. D candidates and postdoctoral training, and a group of students graduated with advanced degree.

Twenty-first century will be the century of fastest growing ever for science and technology, and of better adaptation between human and nature environments. There will appear all different kinds of problems in the coming agricultural and economic processes. One has to continue his or her efforts to learn, to explore and to research so that he or she will meet new challenges.

Papers collected in this book reflect our researches on rice virus diseases and their molecular biology in the last 30 years. The publication was for the invitation of our university in celebration of her 65 years anniversary.

In the past decades, my research and teaching always benefited from official support, pioneer's guidance, and encouragement and help of colleagues.

I am indebted to Jiang Yuanlin, deputy editor of Journal of Fujian Agriculture and Forestry University, and his group for their critical review and editing works.

Lianhui Xie September 1, 2001

目 录

	~	٠.
_		74.3
		ιr

面向生产实际,开展病害研究		
水稻病毒病 谢联辉,		
近年来我国新发现的水稻病毒病	谢联辉	(9)
我国水稻病毒病研究的进展 谢联辉,	林奇英	(12)
中国水稻病毒病的研究现状和问题 (英文)	谢联辉	(20)
水稻病毒病实验诊断专家系统的研究 吴祖建,谢联辉,林奇英,	唐乐尘	(28)
中国水稻病毒病的诊断、监测和防治对策	• • • • • • • • • •	
谢联辉,林奇英,吴祖建,周仲驹,	段永平	(37)
我国水稻病毒病的发生和防治 谢联辉,	林奇英	(43)
水稻病毒病流行预测研究的几个问题	谢联辉	(50)
水稻病毒病的测报方法	谢联辉	(57)
水稻品种对病毒病的抗性研究 谢联辉,	林奇英	(65)
中菲两种水稻病毒病的比较研究 V. 水稻种质对病毒及其介体的抗性	••••••	••••
吴祖建、林奇英、谢联辉、谢莉妍、	宋秀高	(69)
水稻病毒与检疫问题(摘要)	谢联辉	(74)
水稻病毒病的化学治疗试验初报 谢联辉,陈昭炫,	林奇英	(75)
・ 水 極 年 (
L、水稻簇矮病毒(Rice bunchy stunt virus, RBSV, Phytoreovirus, Reoviridae)		
水稻簇矮病的研究 1. 簇矮病水稻上的一种新的病毒病		
谢联辉,陈昭炫,	林奇英	(82)
水稻簇矮病的研究 Ⅱ. 病害的分布、损失、寄主和越冬		
	朱其亮	(89)
水稻簇矮病的研究 ■. 病毒的体外抗性及其在寄主体内的分布 谢联辉,	林奇英	(94)
水稻簇矮病的研究Ⅳ. 病害的发生、发展和防治试验	••••••	•••••
·······谢联辉,林奇英,谢黎明,	赖桂炳	(99)
水稻簇矮病的研究 V. 病害的年际变化 谢联辉, 林奇英, 谢莉妍, *	负桂炳((106)
水稻簇矮病的研究 VI. 水稻种质对病毒的抗性评价 林奇英,谢联辉,说	针莉妍 ((111)
水稻簇矮病的研究Ⅷ. 病毒的光谱特性	••••••	•••••
林奇英,谢联辉,谢莉妍,林星,3	E由义((115)
水稻簇矮病,一种新的水稻病毒病(英文) 谢联辉, 林	木奇英 /	(120)

水稻簇矮病毒的理化特性(英文) 谢联辉,林奇英(125)
水稻簇矮病毒:植物呼肠孤病毒属的一个新成员(英文)
三、水稻矮缩病毒(Rice dwarf virus,RDV,Phytoreovirus,Reoviridae)
福建水稻矮缩病的发病因子和防治研究
水稻矮缩病症状的两个新特征 … 福建农学院植物病毒室,建阳地区农科所植保室 (144)
传带水稻矮缩病毒的二点黑尾叶蝉 谢联辉,林奇英,郭景荣 (146)
水稻矮缩病毒的一种新的昆虫介体(英文) 谢联辉,林奇英,郭景荣(148)
中国福建水稻矮缩病毒分离物 (RDV-F) 与日本水稻矮缩病毒普通分离物 (RDV-O) 的性
状比较(日文) 吴祖建,谢联辉,大村敏博,石川浩一,日比野啟行(149)
水稻矮缩病毒的提纯和抗血清制备 … 吴祖建,林奇英,林奇田,肖银玉,谢联辉 (150)
表达反义核酶 RNA 的转基因水稻对矮缩病毒复制和症状的抑制作用
·····································
核酶介导的转基因水稻对水稻矮缩病毒的抗性及其历代转基因沉默的机制(英文)
四、水稻草状矮化病毒(Rice grassy stunt virus,RGSV,Tenuivirus)
中菲两种水稻病毒病的比较研究 11. 水稻草状矮化病的病原学
························ 林奇英,谢联辉,谢莉妍,吴祖建,周仲驹 (176)
中菲两种水稻病毒病的比较研究
水稻草矮病毒与品种抗性的互作 林丽明,吴祖建,谢荔岩,林奇英,谢联辉 (185)
水稻草矮病毒特异蛋白抗血清的制备及其应用
·····································
水稻草矮病毒血清学和分子检测方法的比较(英文) … 张春娟,林奇英,谢联辉(197)
水稻草矮病毒核衣壳蛋白基因克隆及在大肠杆菌中的表达
·····································
水稻草矮病毒 NS6 基因在大肠杆菌中的表达及植物表达载体的构建
水稻草状矮化病毒沙县分离株基因组第6片段的序列分析
张春嵋,吴祖建,林丽明,林奇英,谢联辉 (212)
五、水稻锯齿叶矮缩病毒(Rice ragged stunt virus, RRSV, Oryza virus, Reoviridae)
锯齿叶矮缩病在我国水稻上的发现 谢联辉, 林奇英 (219)
水稻锯齿叶矮缩病,我国水稻病毒病的一种新记录(英文) 谢联辉,林奇英(225)
水稻锯齿叶矮缩病毒抗血清的制备及其应用 谢联辉,林奇英,王少峰 (229)
and the control of th

	水稻齿矮病毒奇	子主范围的研究	ž	林奇英,	谢联辉,	陈宇航,	谢莉妍,	郭景荣	(234)
六	、水稻条纹病毒	₹ (Rice stripe	virus, RS	SV , Tenui	virus)				
	水稻条纹叶枯病	5的研究Ⅰ. 病	害的分布	和损失。			• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •		• • • • • • •
		••••••							
	水稻条纹叶枯病	雨的研究 Ⅱ.病	害的症状	和传播。			••••••	•••••	•••••
		• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •							
	水稻条纹叶枯病								
		- //. 							
	水稻条纹叶枯病	5的研究 Ⅳ.病 							
	水稻条纹叶枯病								
	水稻品种对水稻					-	-	• •	
	水稻品种对水稻								
	************	••••••	林含新,	林奇田,	魏太云,	吴祖建,	林奇英,	谢联辉	(271)
	水稻条纹病毒分								
	应用 F (ab')2-E								
	水稻条纹病毒病								
		· · · · · · · · · · · · · · · · · · ·							
	水稻条纹病毒蛋	日与核酸的符							
	水稻条纹病毒外								
		······································							
	水稻条纹病毒外								
	水稻条纹病毒 R	RNA4 基因间隔	鬲区的分-	子变异 …	•••••	•••••		•••••	•••••
	************	••••••		魏太云,	林含新,	吴祖建,	林奇英,	谢联辉	(322)
,	应用 PCR-RFLI	P及 PCR-SSC	P 技术研	究我国水	稻条纹病	毒 RNA4	基因间隔	区的变势	₽ …
		•••••••							
,	应用 PCR-SSCF								
:	我国水稻条纹病					_ •			
	水稻条纹病毒北	·····································							
			,					**** I/V ** 1	(UIU)

七、水稻暂黄病毒(Rice transitory yellowing virus, RTYV, Nucleorhabdovirus, Rhabdovi	ridae)
水稻黄叶病和矮缩病流行预测研究 ·················· 谢联辉, 林奇英水稻暂黄病流行预测与通径分析 ··············· 林奇英, 唐乐尘, 谢联辉	
水稻品种对黄叶病的抗性 吴祖建,林奇英,李本全,张丽丽,谢联辉	
八、水稻东格鲁杆状病毒(Rice tungro bacilliform virus, RTBV, Badnavirus, Caulimovir	idae),
水稻东格鲁球状病毒(Rice tungro spherical virus, RTSV, Waikavirus, Sequiviridae)	
水稻东格鲁病(球状病毒)在我国的发生 谢联辉, 林奇英	(379)
水稻东格鲁病杆状病毒在我国的发生 周仲驹, 林奇英, 谢联辉	
中菲两种水稻病毒病的比较研究 1. 水稻东格鲁病的病原学	
····································	
林奇英, 谢联辉, 谢莉妍, 林金嫩	
福建水稻东格鲁病发生和防治研究	
谢联辉,林奇英,朱其亮,赖桂炳,陈南周,黄茂进,陈时民	(401)
光照和食料对黑尾叶蝉生长繁殖及其传播水稻东格鲁病能力的影响	
林奇英,谢联辉,郭景荣	
水稻品种对东格鲁病及其介体昆虫的抗性研究 林奇英,谢联辉,王桦	
水稻东格鲁病研究进展	
改进提纯水稻东格鲁球状病毒的方法(英文) 段永平,日比野启行	(423)
九、水稻黄萎病(植原体病害)	
水稻黄萎病的病原体研究 林奇英,谢联辉	(426)
水稻黄萎病的发生及其防治 林奇英,谢联辉,谢莉妍	(432)
附录一 谢联辉及其集体论著目录	(404)
Ⅱ. 教材、专著	
附录二 谢联辉及其集体译、校目录	(442)
I. 翻译	(455)
Ⅱ. 审校	(457)
附录三 谢联辉及其集体调查报告和一般论述目录······	(459)

CONTENTS

Part I. Pandect
Facing to the practice and carrying out disease researches Xie Lianhui (2)
Rice virus diseases
The new discovered rice virus diseases in China
Progress in the research of virus disease of rice in ChinaXie Lianhui, Lin Qiying (12)
Research on rice virus diseases in China
Study on diagnostic expert system of rice virus diseases
Diagnosis, monitoring and control strategies of rice virus diseases in China
Xie Lianhui, Lin Qiying, Wu Zujian, Zhou Zhongju, Duan Yongping (37)
Occurrence and control of rice virus diseases in China Xie Lianhui, Lin Qiying (43)
Problems involved in the forecast of epidemic virus diseases in China
Rice virus disease, forecasting measures of main diseases and pests of crops
Studies on the resistance of rice varieties to viruses Xie Lianhui, Lin Qiying (65)
Comparative study on two kinds of rice virus disease between China and Philippine
V. Resistance of rice varieties to viruses and their vectors
Rice viruses and their quarantine problems
Preliminary report on chemical treatment of rice virus diseases
Xie Lianhui, Chen Zhaoxuan, Lin Qiying (75)
Part I. Rice bunchy stunt virus, RBSV, Phytoreovirus, Reoviridae
Studies on rice bunchy stunt disease I . bunchy stunt disease—a new virus disease of rice
Xie Lianhui, Chen Zhaoxuan, Lin Qiying (82)
Studies on rice bunchy stunt disease I. The distribution, loss, host and overwintering of
rice bunchy stunt Xie Lianhui, Lin Qiying, Zhu Qiliang (89)
Studies on rice bunchy stunt disease II. Stability in vitro and distribution in host plant of
Rice bunchy stunt virus
Studies on rice bunchy stunt disease N. The experiments of occurrence, development and

· 2 · CONTENTS

control of rice bunchy stunt Xie Lianhui, Lin Qiying, Xie Liming, Lai Guibing (99)
Studies on rice bunchy stunt disease V. Incidence and development of the disease in
different years Xie Lianhui, Lin Qiying, Xie Liyan, Lai Guibing (106)
Studies on rice bunchy stunt disease VI. Evaluation of rice germplasm for resistance to
RBSV Lin Qiying, Xie Lianhui, Xie Liyan (111)
Study on rice bunchy stunt disease W. Spectral properties of RBSV
Lin Qiying, Xie Lianhui, Xie Liyan, Lin Xing, Wang Youyi (115)
Studies on rice bunchy stunt disease, a new virus disease of rice plant
Xie Lianhui, Lin Qiying (120)
Properties and concentrations of Rice bunchy stunt virus Xie L H, Lin Q Y (125)
Rice bunchy stunt virus: a new member of Phytoreoviruses
Xie Lianhui, Lin Qiying, Xie Liyan, Chen Zhaoxuan (126)
Part II. Rice dwarf virus, RDV, Phytoreovirus, Reoviridae
Studies on infection factors and control of rice dwarf disease in Fujian
Xie Lianhui, Lin Qiying, Chen Zhaoxuan, Hu Fangping, Pan Youjin, Huang Maojin (136)
Two new characters of rice dwarf disease
Laboratory of Plant Virology, Fujian Agricultural
College. Laboratory of Plant Protection, Jianyang Institute of Agricultural Science (144)
Neohotettix virescence Disticeps, the vector of Rice dwarf virus
A new insect vector of Rice dwarf virus Xie L H, Lin Q Y, Guo J R (148)
Rice dwarf virus from Fujian, China (RDV-F) and its comparison with the ordinary strain
(RDV-O) W. Zujian, X. Lianhui, T. Omura, K. Ishikawa, H. Hibino (149)
Purification of and preparation of antiserum against to Rice dwarf virus
Wu Zujian, Lin Qiying, Lin Qitian, Xie Yinyu, Xie Lianhui (150)
Inhibition of replication of Rice dwarf virus in transgenic rice plant exprssing antisense
ribozyme gene ······ Yang Wending,
Wu Zujian, Wang Suyan, Liu Weiping, Ye Yin, Xie Lianhui, Tien Po (155)
Ribozyme-mediated resistance to Rice dwarf virus and the transgene silencing in the
progeny of transgenic rice plants
Wu Zujian, Yang Huaiyi, Wang Rong, Ye Yin, Xie Lianhui, Tien Po (162)
Part N. Rice grassy stunt virus, RGSV, Tenuivirus
Comparative study on two kinds of rice virus diseases between China and Philippine I.
Pathogen of rice grassy stunt virus diseases
Lin Qiying, Xie Lianhui, Xie Liyan, Wu Zujian, Zhou Zhongju (176)
Comparative study on two kinds of rice virus diseases between China and Philippine II.

Strains of Rice grassy stunt virus
Lin Qiying, Xie Lianhui, Xie Liyan, Lin Jinlun (181)
Interaction between Rice grassy stunt virus and varieties resistance
Lin Liming, Wu Zujian, Xie Liyan, Lin Qiying, Xie Lianhui (185)
Preparation and application of antiserum of disease-specific protein of Rice grassy stunt
virus Lin Liming, Wu Zujian, Xie liyan, Lin Qiying, Xie Lianhui (190)
Comparative analysis of serological and molecular methods for the detection of Rice grassy
stunt virus Zhang Chunmei, Lin Qiying, Xie Lianhui (197)
Cloning and expression in E. coli of nucleocapsid protein gene of Rice grassy stunt virus
Zhang Chunmei, Wu Zujian, Lin Qiying, Xie Lianhui (203)
Expression of NS6 gene of Rice grassy stunt virus in E. coli and construction of its plant
expression vector Zhang Chunmei, Xie Liyan, Lin Qiying, Xie Lianhui (208)
Sequence Analysis of RNA6 of Rice grassy stunt virus Shaxian isolate
Zhang Chunmei, Wu Zujian, Lin Liming, Lin Qiying, Xie Lianhui (212)
Part V. Rice ragged stunt virus, RRSV, Oryzavirus, Reoviridae
The ragged stunt disease, a new record of rice disease in China
Rice ragged stunt disease, a new record of rice virus disease in China
Xie Lianhui, Lin Qiying (225)
The preparation and application of an antiserum to Rice ragged stunt virus
Xie Lianhui, Lin Qiying, Wang Shaofeng (229)
Studies on the host range of Rice ragged stunt virus
Lin Qiying, Xie Lianhui, Chen Yuhang, Xie Liyan, Guo Jingrong (234)
Part VI. Rice stripe virus, RSV, Tenuivirus
Studies on rice stripe I. Distribution and loss of disease
Lin Qiying, Xie Lianhui, Zhou Zhongju, Xie Liyan, Wu Zujian (237)
Studies on rice stripe I. Symptoms and transmission of the disease
Lin Qiying, Xie Lianhui, Xie Liyan, Zhou Zhongju, Song Xiugao (242)
Studies on rice stripe II. The pathogen of the disease
Xie Lianhui, Zhou Zhongju, Lin Qiying, Song Xiugao, Xie Liyan (247)
Studies on rice stripe N. Pathological changes of rice leaf cell
Zhou Zhongju, Lin Qiying, Xie Lianhui, Peng Shiyao (253)
Cytopathological observation of rice stripe
Liu Lihua, Wu Zujian, Lin Qiying, Xie Lianhui (259)
Preliminary report on identification of rice varieties to <i>Rice stripe virus</i> and resistant
mechanism Lin Hanxin, Wu Zujian, Lin Qiying, Xie Lianhui (266)